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سياست وزارت راه برقراري 
عدالت جغرافيايي در حمل و نقل هوايي است

مديرعام��ل ايران اير از برقراري 
پ��رواز برنامه اي تهران � کلاله با 
هواپيم��اي برجام��ي اي تي آر در 
راس��تاي اجراي سياست عدالت 
جغرافيايي وزارت راه و شهرسازي 

در حمل و نقل هوايي خبر داد.
به گزارش روزنامه تجارت به نقل از مهر، فرزانه شرفبافي در 
مراس��م ورود نخس��تين هواپيماي اي تي آر به فرودگاه کلاله 
در اس��تان گلس��تان که پيش از ظهر روز پنجش��نبه برگزار 
شد، گفت: ساير شرکت هاي هوايپيمايي پيش از هما در اين 
فرودگاه حضور داشتند اما ايران اير امروز به ياري هواپيماهاي 
ATR۷۲-۶۰۰ خود که پس از برجام به ناوگانش اضافه شده، 

حضوري متفاوت در اين شهرستان خواهد داشت.
وي ادامه داد: سياست وزارت راه و شهرسازي برقراري عدالت 
جغرافيايي در حمل و نقل هوايي اس��ت و ما بر اين اس��اس به 
نقاط کم برخوردار پرواز خواهيم کرد. چنانچه تقاضاي س��فر 
هوايي از تهران به اين مقصد وجود داشته باشد، براي اين پرواز 
برنامه ريزي دائمي انجام خواهد ش��د. به طوري که اگر مردم 
اس��تان گلس��تان به خصوص شهرستان هاي شرق اين استان 
از پروازهاي فرودگاه کلاله که از سوي هواپيمايي جمهوري 
اس��لامي )هما( از س��ر گرفته مي ش��ود، استقبال خوبي داشته 
باش��ند، قطعا خدمات پرواز اين فرودگاه توس��عه پيدا مي کند. 
براساس برنامه ريزي هاي صورت گرفته، براي ارائه خدمات 
مسافربري به مردم استان گلستان از جمله شهرستان کلاله، 
هواپيماهاي پسابرجام ATR بيشتري به اين استان اختصاص 
خواهد يافت. پس از اجراي توافق هس��ته برجام و براس��اس 

قراردادهايي که با شرکت هاي بين المللي داشتيم.
مديرعام��ل هواپيماي��ي جمه��وري اس��لامي )هما( اف��زود: 
درخواس��ت هايي براي مس��ير کلاله � زاهدان و بندرعباس - 
زاهدان - کلاله دريافت کرده ايم که قطعا بررسي کارشناسي 
بر روي اين مس��يرها انجام خواهد ش��د. به گفته وي تاکنون 
۸ فروند هواپيماي خريداري ش��ده تحول کش��ورمان ش��ده و 
در ناوگان هواپيمايي مورد استفاده قرار مي گيرد که اميدوارم 
اين تعداد در آينده نه چندان دور به ۲۰ فروند هواپيما افزايش 

يابد.

ادغام ايرلاين ها راهي براي
 کاهش تاخيرهاي پروازي 

عضو کميسيون عمران مجلس، 
تع��دد ايرلاين ه��ا و فرس��ودگي 
ن��اوگان حمل و نق��ل هوايي در 
کشور را دو عامل مهم تاخيرهاي 
پ��روازي خوان��د و گف��ت: ضعف 
نظارت وزارت راه و شهرسازي نيز 

در بي توجهي ايرلاين ها به تاخيرهاي پروازي موثر است.
ب��ه گ��زارش تجارت، عبدالکريم حس��ين زاده در گفت وگو با 
خبرنگار خبرگزاري خانه ملت، با انتقاد از آمار بالاي تاخيرهاي 
پروازي در کشور، گفت: تعدد بيش از حد ايرلاين ها در کشور 
خود به بروز انواع ناهماهنگي ها و در نتيجه تاخيرهاي پروازي 

دامن زده است.
عضو کميسيون عمران مجلس شوراي اسلامي، با بيان اينکه 
در کشورهاي پيشرفته نهايت ۵ ايرلاين خدمات حمل و نقل 
هوايي در آن کشور را انجام مي دهد، افزود: ادغام ايرلاين ها 
در راستاي افزايش پويايي آن ها مهم ترين گام براي کاهش 

تاخيرهاي پروازي است.
نماينده مردم نقده و اشنويه در مجلس شوراي اسلامي، با تاکيد 
بر اينکه فرسودگي ناوگان حمل و نقل هوايي از دلايل مهم 
ديگر تاثيرگذار در تاخيرهاي پروازي اس��ت، تصريح کرد: هر 
چند در سنوات اخير براي نوسازي ناوگان حمل و نقل هوايي 
گام هاي خوبي برداشته شده اما هنوز نتوانسته نيازهاي اساسي 

جامعه را برآورده و کاهش تاخيرهاي پروازي را منجر شود.
حسين زاده با بيان اينکه ضعف نظارت وزارت راه و شهرسازي 
نيز در بي توجهي ايرلاين ها به تاخيرهاي پروازي موثر است، 
گفت: در صورتي که نظارت ها تقويت شده و با ايرلاين هاي 
متخل��ف برخورده��اي قاطع صورت بگيرد به طور حتم حجم 
تاخيرهاي پروازي در بازه زماني کوتاه کاهش خواهد يافت.

اي��ن نماين��ده مردم در مجلس دهم، ب��ا تاکيد بر اينکه اعلام 
آمار دقيق تاخيرهاي پروازي اقدام مناسبي است، افزود: براي 
ايجاد فضاي رقابتي بين ايرلاين ها بايد اسامي شرکت هايي که 
بيشترين تاخير در طول يک ماه داشته اند رسانه اي شود تا به 
اين ترتيب علاوه بر اينکه درس عبرتي براي ساير ايرلاين ها 

شود فضاي رقابتي بهتري نيز شکل بگيرد.
حسين زاده با بيان اينکه مردم در عوض پرداخت هزينه هاي 
گزاف بليت هواپيما بايد خدمات مناسب دريافت کنند، تصريح 
کرد: با آزادسازي نرخ بليت هواپيما انتظار از ايرلاين ها حرکت 
بر مدار کيفيت و مش��تري مداري بوده که تاخيرهاي پروازي 
نشان مي دهد اين مهم محقق نشده است. براي اينکه حمل و 
نقل هوايي بتواند سهم بيشتري در جابه جايي مسافردرکشور 
داش��ته باش��د بايد ضمن کاهش تاخيرهاي پروازي کيفيت 

خدمات دهي به مسافران نيز ارتقا يابد.

کمبود ۴ ميليون واحد مسکوني در کشور 
رئيس کميسيون عمران مجلس، 
گف��ت: در کميس��يون عم��ران 
و مجل��س اعتق��اد داري��م که در 
کش��ور کمب��ود ۴ ميلي��ون واحد 
مسکوني وجود دارد، نگاه وزارت 
راه و شهرس��ازي اينگونه نيست 

و اعتق��اد دارند که مس��کن م��ورد نياز وجود دارد اما از کيفيت 
کافي برخوردار نيستند.

ب��ه گ��زارش تجارت، محمدرضا رضايي کوچي در گفت وگو با 
خبرن��گار خبرگ��زاري خانه ملت، در خصوص وضعيت موجود 
مس��کن کش��ور، اظهار داشت: در کميسيون عمران و مجلس 
اعتقاد داريم که در کشور کمبود ۴ ميليون واحد مسکوني وجود 

دارد، عرضه و تقاضا در بازار مسکن برابر نيست.
رئيس کميسيون عمران مجلس شوراي اسلامي با بيان اينکه 
نگاه وزارت راه و شهرسازي اينگونه نيست و اعتقاد دارند که 
مسکن مورد نياز وجود دارد اما از کيفيت کافي برخوردار نيستند، 
گفت: همچنين اعتقاد دارند بايد منابع را به جاي توليد مسکن 

به سمت احيا بافت هاي فرسوده جهت دهي کرد.
نماينده مردم جهرم در مجلس ش��وراي اس��لامي با اش��ازه به 
اينکه اين اختلاف نظر بين مجلس شوراي اسلامي و وزارت 
راه وشهرس��ازي وجود دارد و مرکز پژوهش هاي مجلس نيز 
نظر کميس��يون عمران را تاييد کرده اس��ت، ادامه داد: تلاش 
ما بر اين اس��ت که وزارت راه و شهرس��ازي را متوجه کنيم تا 
به س��مت توليد مس��کن حرکت کنند. توليد مسکن به معناي 
اش��تغال، پويايي، به کارگي��ري حداقل ۴۰۰هزار نفر مهندس 

عمران و هزاران کارگر ساختماني است.

پيشخوان

راه ومسکن
گ�روه راه و مس�کن: اين روزه��ا افزايش حجم 
معاملات مس��کن و قيمت واحدهاي مسکوني 
مي تواند بيانگر اين امر باشد که بازار مسکن از 
رکود عميق چندساله خود خارج شده و وارد فاز 
پيش رونق ش��ده اس��ت، البته اين رونق بيشتر 
در واحده��اي مت��راژ پايين يعني در حدود ۶۰ تا 
۷۰ مت��ر ب��ا ارزش کمت��ر از ۲۰۰ ميليون تومان 

مشاهده مي شود.
 با توجه به حجم بالاي تقاضاي مصرفي براي 
واحده��اي مس��کوني کمت��ر از ۷۰ متر با ارزش 
1۰۰ تا ۲۵۰ ميليون تومان مي توان اين نظريه 
را داد ک��ه س��بک زندگ��ي م��ردم در حال تغيير 
اس��ت. به عبارتي در سنوات گذشته هر خانواده 
با افزايش تعداد نفرات خود پس از گذشت مردم 
زمان��ي ب��ه خانه اي بزرگتر نق��ل مکان مي کرد 
و عموم��ا در بين م��ردم خريدخانه هاي بيش از 
1۲۰ مت��ر راي��ج بود، ام��ا درحال حاضر به دليل 
ش��رايط وخي��م اقتصادي، کمب��ود نقدينگي و 
کاه��ش ق��درت خريد مردم، خانواده ها بيش��تر 
ب��ه خري��د خانه هاي متراژ پايين تمايل دارند که 
اين موضوع مي تواند بيانگر آن باشد که سبک 
زندگي در ايران به ويژه در کلان ش��هر تهران 
روبه تغيير است و مي توان اين احتمال را داد که 
در چند سال آينده اکثر خانواده ها در واحدهاي 
مسکوني متراژ پايين سکونت داشته باشند و اين 

امر تبديل به يک فرهنگ عمومي شود. 
همچنين لازم به ذکر اس��ت که با تغيير س��بک 
زندگي مردم، احتمال افزايش قيمت واحدهاي 
مس��کوني متراژ پايين بالاتر از نرخ تورم بس��يار 
زياد اس��ت، زيرا سازندگان در سال هاي گذشته 
تمايلي به ساخت خانه هاي متراژ پايين به دليل 
افزايش هزينه هاي س��اخت و س��از نداشتند، لذا 
حجم عرضه پاس��خگوي حج��م بالاي تقاضا 
نخواه��د ب��ود که اين امر خود به افزايش قيمت 
خانه ه��اي مت��راژ پايين و تعميق رکود در بخش 
مس��کن، افزايش حاش��يه نش��يني و همچنين 
کانکس نش��يني در کلان ش��هر ته��ران دامن 

خواهد زد. 
مهاج�رت ني�م ميليون نفر از اس�تان تهران  ���

به البرز
در اين راستا منصور غيبي کارشناس ارشد اقتصاد 
مس��کن در گفت و گو با روزنامه »تجارت« اين 
پيش بيني را تاييد  کرده و مي گويد: اين تحليل که 
تغيير سبک زندگي مردم تا حدودي باعث رونق 

بخش مسکن شده درست و کارشناسانه است.
 ام��ا بهت��ر اس��ت به آم��ار جديد سرش��ماري 
عمومي نف��وس و مس��کن هم توجه ش��ود که 
براس��اس اين آمار 3۶۵ هزار نفر جمعيت يعني 
نزدي��ک ب��ه نيم ميليون نفر جمعيت از اس��تان 

تهران به استان البرز مهاجرت کرده اند. 
��� تغييرجمعيتي به دليل مش�کلات در تامين 

مسکن 
اين کارش��ناس ارش��د اقتصاد مس��کن تصريح 
مي کند: اين روزها خانواده ها ترجيح داده اند که 
در خانه هاي متراژ پايين در کلان ش��هر تهران 

زندگي نکنند، اما در ش��هر کرج يک دس��تگاه 
آپارتم��ان 1۰۰ ت��ا 1۲۰ متري با قيمت مطلوب 
خريداري کنند. به طوري که مردم صبح ها براي 
کار از شهر کرج به تهران سفر  مي کنند و شب ها 
دوباره به ش��هر ک��رج بازمي گردند. اين رويداد 
به نوعي تغيير س��اختار در مس��ائل فرهنگي و 
جمعيت��ي اس��ت، لذا تغيي��ر جمعيتي و فرهنگي 
ناش��ي از مس��ائل و مشکلات اقتصادي و تامين 

مسکن خواهد بود.
 خانه ه�اي ۱۵۰ ت�ا ���۲۰۰ ميلي�ون تومان�ي؛ 

بيشترين سهم از معاملات 
براس��اس گ��زارش خبرن��گار روزنامه تجارت؛ 
در آذرم��اه ۹۶ توزي��ع فراوان��ي تعداد واحدهاي 
مسکوني معامله شده برحسب ارزش )قيمت( هر 
واحد حاکي از آن است که واحدهاي مسکوني با 
ارزش 1۵۰ ت��ا ۲۰۰ ميليون تومان با اختصاص 
11 درصد، بيشترين سهم از معاملات را به خود 
اختص��اص داده اند. پس از آن واحدهاي داراي 
ارزش ۲۰۰ ت��ا ۲۵۰ ميلي��ون توم��ان و 1۰۰ تا 
1۵۰ ميليون تومان هرکدام با اختصاص 1۰.1 و 
۸.۹ درصد در رتبه هاي بعدي قرار گرفته اند. در 
مجموع در اين ماه حدود ۵3.۴ درصد از معاملات 
به واحدهاي مس��کوني ب��ا ارزش کمتر از ۴۰۰ 

ميليون تومان اختصاص داشته است. 
لازم ب��ه ذک��ر اس��ت ک��ه در آذرم��اه امس��ال 
آپارتمان ه��اي 1۰۰ ت��ا 1۵۰ ميلي��ون تومان از 
رتبه اول در تعداد معاملات به رتبه سوم تنزل پيدا 
کرد به عبارت ساده تر در سال گذشته بيشترين 
تقاضا در شهر تهران براي خريد خانه هاي 1۰۰ 
تا 1۵۰ ميليون تومان بود که آذرماه امسال اين 
رتبه از آن واحدهاي 1۵۰ تا ۲۰۰ ميليون تومان 
شده است. کارشناسان معتقدند علت اين تغيير 

افزايش 1۵ درصدي قيمت نقطه به نقطه مسکن 
و رشد تدريجي توان تقاضاي مصرفي در آذرماه 
جاري است. به عبارتي افت ۴۲ درصدي تقاضا 
براي خريد خانه هاي 1۰۰ تا 1۵۰ ميليون تومان 
در ته��ران، ج��دا از آنکه نش��ان مي دهد به دليل 
افزايش ميانگين قيمت مسکن، جمعيت غالب 
به سمت خانه هاي با ارزش بالاتر سوق يافته اند، 
حاکي از آن است که مالکان واحدهاي مسکوني 
کوچک اقدام به تبديل به احسن کردن خانه هاي 
خود کرده اند. اين نش��انه از رش��د معاملات در 
برخي مناطق داراي سرانه خدماتي مناسب قابل 
مش��اهده اس��ت به طوري که امس��ال تقاضاي 
مصرفي براي خريدخانه در منطقه 3 شهر تهران 

افزايش پيدا کرده است.
ب�ازار داغ خانه ه�اي ۶۰ ت�ا ���۷۰ مت�ر در 

پايتخت
ش��واهد موجود حاکي از آن اس��ت که خانه هاي 
۶۰ تا ۷۰ متر با توجه به ويژگي در اس��تطاعت 
غال��ب خانواده ه��ا، ارزان قيمت بودن و مصرف 
پايين انرژي نس��بت ب��ه واحدهاي بزرگ تر هر 
ماهه بيش��ترين اقبال را در ش��هر تهران دارند به 
طوري که در تمام ماه ها سهم متوسط 1۵ درصد 
از کل معاملات را به خود اختصاص مي دهند. به 
عبارت ساده تر در دي ماه ۹۶ خانه هايي با متراژ 
۶۰ تا ۷۰ متر مربع بيش��ترين س��هم از معاملات 
مس��کن ش��هر تهران را به خود اختصاص داده 
است به طوري که براساس گفته بيشتر مشاوران 
ام��لاک در ش��هر تهران، از يک��م تا ۲۲ دي ماه 
ج��اري 1۶۴۶ م��ورد خري��د و فروش خانه هاي 
۶۰ تا ۷۰ متر به ثبت رس��يده اس��ت و در آذرماه 
امسال هم 1۴.3 درصد از معاملات شهر تهران 
مربوط به اين سطح زيربنا بوده است. همچنين 

آذرماه پارس��ال واحدهاي مس��کوني ۶۰ تا ۷۰ 
مت��ر 1۵ درص��د از خريد و فروش را در برگرفتند 
ک��ه در آن زم��ان بالاتري��ن رتب��ه در معاملات 
محس��وب مي شد.به طور کلي در آذرماه 13۹۶ 
توزيع فراواني تعداد واحدهاي مسکوني معامله 
ش��ده بر حسب س��طح زيربنا نشان مي دهد بعد 
از واحده��اي ۶۰ ت��ا ۷۰ متر مربع، واحدهاي ۷۰ 
تا ۸۰ متر و ۵۰ تا ۶۰ متر به ترتيب با سهم هاي 
13.۲ و 1۲.۹ درص��دي در رتبه هاي بعدي قرار 
دارند. درمجموع در آذرماه واحدهاي مسکوني با 
سطح زيربناي کمتر از ۸۰ متر مربع ۴۹.۴ درصد 
از معاملات انجام شده را به خود اختصاص دادند 
که اين رقم در آذرماه سال قبل ۵1.۵ درصد از 

کل معاملات بوده است.
در آذرماه امس��ال تعداد معاملات مس��کن شهر 
تهران به 1۷.۸ هزار واحد مس��کوني رس��يد که 
نس��بت به ماه مش��ابه س��ال قبل ۵۰.۲ درصد 
افزايش داش��ته است. همچنين ميانگين قيمت 
مس��کن نيز براي اولين بار با عبور از ۵ ميليون 
تومان به متوسط ۵ ميليون ۹۰ هزار تومان رسيد 
که نس��بت به ماه مش��ابه سال قبل 1۴.۹ درصد 

رشد داشته است.
��� گراني مسکن به منزله  رونق نيست

با ش��روع فصل پاييز، قيمت مس��کن به دنبال 
افزاي��ش حج��م معاملات خريد و فروش گران 
ش��ده اس��ت که به عقيده بسياري از کارشناسان 
اقتص��اد مس��کن دلي��ل اي��ن افزاي��ش قيمت 
مس��کن کاهش نرخ س��ود سپرده هاي بانکي و 
فرارسيدن موعد دريافت وام سپرده گذاران قبلي 
در صندوق پس انداز مس��کن يکم اس��ت. البته 
ب��ه نظر برخي کارشناس��ان اين افزايش قيمت 
مس��کن به معناي رونق نيس��ت به گفته فرشيد 

پورحاجت دبير کانون انبوه س��ازان، گران شدن 
يا افزايش معاملات مس��کن در بعضي مناطق 
ش��هر تهران به منزله  رونق نيس��ت و رونق در 
ب��ازار مس��کن را قبول ن��دارم، زيرا رونق بايد در 
بخش س��اخت و س��از صورت گيرد که محقق 
نش��ده اس��ت. در حوزه معاملات هم اگر بررسي 
کلي داش��ته باش��يم در مناطقي از تهران که به 
لحاظ سرانه خدمات عمومي داراي جاذبه براي 
س��رمايه گذاري مق��داري جن��ب و جوش براي 
خريد و فروش بيش��تر ش��ده ولي اين موضوع در 

کل کشور صورت نگرفته است.
رش�د ���۲۰ درص�دي قيم�ت خانه هاي نقلي 

همسو با نرخ تورم 
همچني��ن س��يدکمال الدين ش��هرياري عضو 
کميس��يون عمران مجلس، با اشاره به افزايش 
نرخ مس��کن درکش��ور، گفت: با توجه به توقف 
قيمت مسکن و تورمي که سال به سال افزايش 
پيدا کرد در س��ال هاي ۹۰ و ۹1 حبابي در نرخ 
مس��کن ايجاد شد که خوش��بختانه اکنون اين 
حباب تخليه ش��ده اس��ت. با تخليه حباب نرخ 
مس��کن زمين��ه ب��راي افزاي��ش آرام قيمت ها 
متناس��ب با نرخ تورم آماده ش��ده اس��ت. رش��د 
۴۰ درصدي نرخ مس��کن رخ نداده اس��ت، اما 
نمي توان منکر رش��د قيمت مسکن شدو ميزان 
افزاي��ش قيم��ت در اين حوزه نهايت ۲۰ درصد 

بوده است.
��� احتم�ال رش�د نرخ مس�کن بي�ش از تورم 

بعيد است
شهرياري با تاکيد بر اينکه يکي از عوامل رشد 
قيمت مس��کن تسهيلات دهي بانک ها در اين 
حوزه بوده اس��ت، گفت: رقم تسهيلات مسکن 
ثاب��ت ب��وده اما س��هم آن در خانه هاي کوچک 
بيشتر مي شود به همين دليل هر چه متراژ خانه 
کوچک تر و قيمت آن کمتر باش��د س��هم وام در 
آن بيشتر خواهد بود. تسهيلات دهي بانک ها در 
حوزه مسکن در خانه دار کردن و توانمندسازي 
اقش��اري که دنبال خانه هاي کوچک هس��تند 
موثر تر اس��ت به همين دليل وام بانکي در نرخ 
اي��ن خانه ه��ا اثر گذار بوده اس��ت. درخصوص 
افزاي��ش قيمت مس��کن در ماه هاي اخير جاي 
نگراني نيس��ت، اين رش��د قيمت بعد از سال ها 
رکود نسبتا طبيعي و متناسب با نرخ تورم است و 
اگر شاهد آن نباشيم وضعيت بازار ساخت و ساز 
از اين هم بدتر ش��ده و معضل بيکاري پررنگ 
تر مي شود. رشد قيمت مسکن در حد نرخ تورم 
به تحرک در بازار مسکن و ايجاد اشتغال منجر 
مي شود. تحرک اقتصادي از مزاياي رونق بازار 
مس��کن اس��ت از اين رو نبايد از وضعيت فعلي 
مس��کن نگران بود. احتمال رشد قيمت مسکن 
بيش از نرخ تورم بس��تگي به عوامل بس��ياري 
دارد و احتمال رش��د نرخ مس��کن بيش از تورم 
بعيد است. وضعيت اقتصادي به گونه اي نيست 
که اتفاق غيرمنتظره اي رخ دهد از اين رو جاي 
نگراني براي رش��د يکباره نرخ مس��کن بيش از 

نرخ تورم وجود ندارد.

يک کارشناس ارشد اقتصاد مسکن در گفت و گو با »تجارت« تاکيد کرد؛

تغيير سبک زندگي باخانه هاي کم متراژ

مع��اون به��ره برداري و س��ير و حرکت ش��رکت راه آهن 
گفت: تست گرم قطارهاي ترانزيت کريدور ايران - چين 
نشان داد حمل بار از مسير ريلي، کمتر از يک سوم مسير 
دري��ا زم��ان مي ب��رد. به گزارش روزنامه تجارت به نقل از 
صداوسيما، سيد مصطفي داودي اظهار داشت: حمل بار از 
طريق ريل از بندر شانگ هاي در چين تا کشورمان حدود 
11 تا 1۵ روز زمان مي برد درحاليکه حمل بار از طريق دريا 
و جاده بيش از ۵۵ روز به طول مي انجاميد. وي افزود: با 
توجه به اينکه چين بزرگترين شريک تجاري کشورمان 
است، مذاکرات براي ايجاد کريدور ريلي چين - ايران از 
سال ۲۰1۵ آغاز شد و به دفعات، جلسات هماهنگي زيادي 
بين ايران و چين و همچنين با کش��ورهاي طول مس��ير 
يعني قزاقستان و ترکمنستان برگزار شد تا در نهايت، در 
س��ال ۲۰1۷ به تعرفه هاي مشترک دست يافتيم. داودي 
گفت: در اواخر س��ال ۲۰1۷، س��ه قطار تجاري از چين به 
س��وي ايران حرکت کرده و بار خود را در مقصد، تحويل 
صاحبان بار دادند. مدت زمان س��ير اين قطارها با توجه 
به اينکه مبدا بار ها، ش��هرهاي مختلف چين بود بين 11 
ت��ا 1۵ روز ب��ود و ب��ا توجه به مس��ير 11 هزار کيلومتري، 
ه��ر قط��ار روزان��ه بيش از ۸۵۰ تا هزار کيلومتر مس��ير را 

طي کرده اس��ت. داودي همچنين در خصوص مذاکره با 
صاحبان بارهاي بزرگ و تجار تصريح کرد: هم اکنون با 
دو خودروس��از بزرگ کش��ور که مبدا بارهاي عمده آن ها 
چين اس��ت مذاکراتي داش��ته ايم که امضاي تفاهمنامه با 
يک خودروس��از در مراحل نهايي اس��ت و با خودرو س��از 
ديگ��ر ه��م درحال مذاکره اي��م. وي در مورد تعرفه ها نيز 
يادآور شد: تعرفه حمل بار از طريق ريل، کاملا در مقايسه 
با حمل و نقل دريايي؛ رقابتي و اقتصادي اس��ت چراکه 
هم زمان تحويل بار به يک س��وم کاهش مي يابد و هم 
تعرفه ها بيشتر از حمل و نقل دريايي نيست ضمن اينکه 
تعرفه ها هم قابل مذاکره با صاحبان عمده بارهاي خاص 
است. معاون بهره برداري و سير و حرکت شرکت راه آهن 
جمهوري اسلامي ايران، ترانزيت بار را يکي از مزيت هاي 
مهم کشور دانست و تاکيد کرد: ترانزيت ريلي هم براي 
راه آه��ن و ه��م براي صاحبان بار، صرفه و اقتصادي دارد 
ضمن اينکه با توجه به مسايل زيست محيطي و افزايش 
امني��ت در ري��ل و کاه��ش مخاطرات و حوادث جاده اي، 
براي اقتصاد کشور هم به صرفه است ضمن اينکه منافع 
م��ادي ه��ر يک تن ترانزيت بين الملل��ي کالا، ۲.۵ برابر 

جابجايي بار در داخل کشور است.

۱۵ روز ؛ مدت زمان حمل ريلي بار از چين تا ايران 
رييس بنياد مس��تضعفان انقلاب اسلامي گفت: عمليات 
اجراي س��اخت س��اختمان جديد پلاسکو همزمان با دهه 
فجر انقلاب اسلامي در 13 طبقه آغاز مي شود. به گزارش 
روزنام��ه تج��ارت ب��ه نقل از ايرنا، محمد س��عيدي کيا در 
نشستي خبري اضافه کرد: ساختمان جديد در 1۰۰ هزار 
متر مربع زيربنا در هش��ت طبقه روي زمين و پنج طبقه 
زير زمين احداث مي شود. وي با اشاره به هماهنگي هاي 
انجام شده با قوه قضائيه و شهرداري تهران، اظهار کرد: 
س��اختمان جديد در زميني به وس��عت ۹ هزار و ۴۰۰ متر 
مربع ساخته مي شود و بنياد مستضعفان انتظار دارد با توجه 
به ابعاد ملي اين پروژه، انتظارات مردم و کس��به پلاس��کو 
و همه سازمان ها و نهادها در احداث اين ساختمان جديد 
تامين ش��ود و اميدواريم با تلاش همه دس��ت اندرکاران 
بنياد، س��اختمان جديد احداث ش��ود. س��عيدي کيا با بيان 
اينک��ه عملي��ات خاکبرداري اين س��اختمان چهار تا پنج 
ماه طول مي کش��د، گفت: در س��اختمان جديد پلاس��کو 
براي يک هزار دستگاه خودرو پارکينگ آماده مي شود و 
مابق��ي آن، به واحدهاي تجاري اختصاص خواهد يافت. 
در واگذاري واحدهاي جديد به کسبه، ارزش سرقفلي روز 
ه��ر واح��د قبل از تخريب م��ورد توجه قرار خواهد گرفت 

و با نظر کارشناس��ان هر واحد واگذار ش��ده بيش از آن 
ارزش داش��ته باش��د، مابه التفاوت آن نيز دريافت خواهد 
ش��د. طبق توافقي که با ش��هرداري به عمل آمده، همه 
مقدمات کار فراهم ش��ده اس��ت که بيش از ۵۷ هزار متر 
مرب��ع آن غيرپارکينيگ��ي و ح��دود ۴۵ هزار متر مربع آن 
نيز براي پارکينگ در نظر گرفته شده است.  رئيس بنياد 
مستضعفان اظهارداشت: با وقوع حادثه ساختمان پلاسکو 
کارگروهي در بنياد مستضعفان تشکيل شد و تاکنون اين 
کار گروه براي پيگيري امور 3۷ جلسه و 1۵۲ مصوبه داشته 
اس��ت و با تش��کيل اتاق فکري با حضور ۷ نفر از معماران 
و انديش��مندان حوزه س��اخت وساز کشور، مسابقه اي در 
اين زمينه برگزار و 13۰۰ نفر در آن ش��رکت و 3۶۵ ايده 
جدي��د درياف��ت ش��د که از بي��ن آن ۶۰ ايده انتخاب و در 
نهاي��ت 1۰ ط��رح به انتخاب داوران ب��ه عنوان ايده برتر 
براي جايگزيني س��اختمان جديد پلاس��کو برگزيده شد. 
خوشبختانه تمام مقدمات کار فراهم شده و صورتجلسه آن 
نيز بين شهرداري تهران، قوه قضاييه و بنياد مستضعفان 
امضا شده و هفته گذشته نيز با معاونت معماري شهرداري 
به توافق رسيديم تا همزمان با صدور پيش پروانه مسابقه 

طراحي و گودبرداري اين ساختمان آغاز شود.

پلاسکو جديد در ۱۳ طبقه ساخته مي شود 

عمر مفيد ساختمان۵0 تا 100 سال است

سال آينده جهش قيمت مسکن نداريم
معاون مس��کن و س��اختمان وزارت راه و شهرسازي گفت: سال 
گذش��ته در حادثه پلاس��کو س��اختمان کهن ۵۴ س��اله که نماد 
معماري و شهرسازي و مديريت شهري زمان خود بود، در برابر 

چشمان ما فرو ريخت.
به گزارش روزنامه تجارت به نقل از صدا و سيما حامد مظاهريان 
در نشس��ت خبري گفت: حادثه پلاس��کو تذکري براي ما بود تا 
توجه ها معطوف به کيفيت س��اختمان ش��ود زيرا يک ساختمان 
بايد ۵۰ تا 1۰۰ سال عمر کند. نگهداري بحث مهمي است که 
لازم است توجه خاصي به آن شود بر اين اساس بايد براي آن 
آيين نامه اي داش��ته باش��يم آيين نامه )مبحث ۲۲( ۴ سال پيش 
نوش��ته ش��ده بود و به نحوي نبود که قابليت اجرا داش��ته باشد، 
وزارت راه ش��روع به بازنگري آن کرد و س��ال گذش��ته جلسات 
متعددي با متخصصان صورت گرفت و در چند ماه آينده مبحث 
۲۲ که راهنمايي براي نگهداري س��اختمان اس��ت، اعلام و به 
روز خواهد شد. وي با بيان اينکه مسئول ساختمان خود مالک 
ساختمان است، گفت: در کشور ۲۷ ميليون خانه وجود دارد که 
جز مالک هيچ نهادي نمي تواند مس��ئول نگهداري س��اختمان 
باش��د زيرا وظيفه اي نيس��ت که بتوان از بيرون ورود پيدا کرد. 
مالک ممکن اس��ت نگاه خيلي پيچيده اي و تخصصي نداش��ته 
باشد مانند اينکه که چگونه از آسانسور و... نگهداري کند و به 
همين دليل بايد شرکت هايي با حضور مهندسين ايجاد شود تا 
به مالکان کمک کنند تا س��رمايه ايرانيان کارکرد داش��ته باشد 

و مشکلي ايجاد نشود.
معاون وزير راه و شهرسازي افزود: آيين نامه ايجاد اين شرکت ها 
در هيئت دولت است و روزهاي آينده مورد بررسي قرار مي گيرد 
که چگونه بايد عمل کنيم اميدواريم با تصويب مبحث ۲۲ جديد 

بتوانيم فرايند نگهداري را شروع کنيم.
مظاهريان در اين خصوص ادامه داد: يک س��ال گذش��ته زماني 
که حادثه پلاس��کو رخ داد باورش براي تمام ما بس��يار س��خت 
بود چرا که ساختماني کهن )۵۴ ساله( که نمادي از معماري و 
شهرس��ازي و مديريت ش��هري زمان خود بود، در برابر چشمان 
ما فرو ريخت. ساختماني که طبق گزارش هاي آن زمان يکي 

از نمادهاي ايمني و امنيت در کشور تلقي مي شد.
معاون وزير راه و شهرس��ازي با اش��اره به گزارش نوش��ته شده 
در خصوص حادثه پلاس��کو گفت: اين گزارش اش��اره مي کند 
که پلاس��کو فرونريخت بلکه به پا خاس��ت تا انسجام ساختار و 
جامعه مدني ايران را به پرس��ش بگيرد. ريخته ش��دن پلاس��کو 
س��وال بزرگي براي ايرانيان بود که همچنان پاس��خي براي آن 
داده نشده است، سوالي مبني بر اينکه ما بايد چه کار مي کرديم 

تا شاهد اين اتفاق نباشيم؟
وي ب��ا بي��ان اينکه حادثه س��اختمان پلاس��کو مربوط به يک 
منطقه و محله بود، ولي اثرات ملي بر جاي گذاشت، گفت: اين 
ح��وادث تاکن��ون چندين بار تکرار ش��ده، حوادثي که گاهي از 
آن ها درس گرفتيم و گاهي نه؛ به طور مثال جامعه مهندسين 
در زمان زلزله رودبار و منجيل به درس��تي از آن عبرت گرفت 
و موفق به تدوين قانون ۲۸۰۰ و مقررات ملي س��اختمان ش��د 
حال اينکه اين درس ها و عبرت ها تا چه حد صحيح و مناسب 

بوده قضاوتش با تاريخ است.
وي خاطرنش��ان کرد: در حوزه حوادث س��اختماني يک اصل 
بديه��ي وج��ود دارد، اينک��ه اگر س��اختماني طبق مقررات ملي 
ساخته شود فرو نمي ريزد. اما مسئله اين است که طبق گزارش 
رسمي وزارت راه و شهرسازي از زلزله اخير کرمانشاه اين مقررات 

در بين مجموعه هاي مسکوني موجود در منطقه رعايت نشده 
ب��ود. ام��ري ک��ه در صورت انجام مي توانس��ت از کش��ته ها و 

خرابي هاي بسياري جلوگيري کند.
مظاهريان افزود: بحثي که ما در دو سال گذشته در وزارت راه 
و شهرسازي به دنبال آن بوديم، کنترل ساختمان و جلوگيري 
از همي��ن خرابي ه��ا ب��ود. در حقيقت داس��تان آيين نامه کنترل 
ساختماني که وزارت راه و شهرسازي آن را تهيه و طي مشارکت 
گسترده اي به اصلاح آن پرداخت، يک درون مايه اساسي تحت 
عنوان کنترل س��اختمان دارد مس��ئله اي که بايد مسئول واقعي 

آن مشخص شود. 
��� بازار مسکن خالي از سفته بازان است

همچنين مظاهريان در جمع خبرنگاران اظهار کرد: بازار مسکن 
هم اکنون خالي از س��فته بازان اس��ت و مصرف کنندگان واقعي 
به افزايش ۵۰ درصدي معاملات مس��کن کمک کرده اند، اما 
جهش قيمت در سال آينده نخواهيم داشت.افزايش ملايمي را 
در قيمت مس��کن و تعداد مبايعه نامه ها داريم که جاي نگراني 
نيس��ت. مي توانم اين اطمينان را بدهم که تا س��ال آينده هم 
اين فرآيند به نفع خريداران مصرفي بازار اس��ت و جايي براي 

سفته بازان نيست.
وي افزود: در آذرماه افزايش ۵۰ درصدي را در تعداد معاملات 
نسبت به آذرماه سال گذشته شاهد بوديم. اگر آمار دي ماه بيايد 
مي ت��وان دقي��ق تر اظهار نظر کرد، اما فکر مي کنم آمار دي ماه 

مقداري تعديل شده است.
معاون وزير راه و شهرسازي با بيان اينکه وقتي آمار سالانه بازار 
مسکن را نگاه مي کنيم افزايش قيمت نگران کننده نيست و تا 
حدود نرخ تورم است، تصريح کرد: خوشبختانه دولت توانسته 

هنوز اين بازار را خالي از بازار سودآوري هاي کاذب نگه دارد.
مظاهريان در پاسخ به گمانه زني ها مبني بر رشد قيمت مسکن 
در سال آينده گفت: ۵۰ درصد تعداد مبايعه نامه ها افزايش يافته 
و اينکه اعلام مي کنند قيمت جهش مي کند جوسازي کساني 

است که مي خواهند آپارتمان هاي خود را گران بفروشند.
 در تهران ���۴۹۰ هزار خانه خالي داريم

وي ادام��ه داد: در ته��ران ۴۹۰ ه��زار خان��ه خال��ي داريم که به 
سختي مي توان براي آن ها مشتري پيدا کرد. بازار عمومي فعلا 
براي قش��ر متوس��ط اس��ت و هنوز س��ودآوري اين بازار کمتر از 
س��پرده گذاري در بانک اس��ت. ولي خوش��بختانه همه نشانه ها 
مثبت است که بازار مسکن به سمت رونق در حال حرکت است. 
لذا اين اطمينان را مي دهم که در ماه هاي پيش رو و سال آينده 

جهش هاي قيمتي شديد نخواهيم داشت.
معاون مس��کن و س��اختمان وزير راه و شهرس��ازي درباره اين 
صحبت که برخي مي گويند بازار مسکن دچار رکود تورمي شده 
اس��ت، گفت: من متوجه رکود تورمي نمي ش��وم. اساسا بازارها، 
بازارهاي رکود و رونق هس��تند. اگر ديد کلي به بخش مس��کن 
داش��ته باش��يم و موجودي کافي که وجود دارد مي بينيم فقط 
خانه هاي گران قيمت نيس��تند که خالي مانده اند. به طور مثال 
در ش��هر پرند حدود ۷۰۰۰ مس��کن مهر بدون متقاضي داريم؛ 
بنابراين در س��طوح مختلف، قيمت هاي فعلي نگران کننده يا 

نشان دهنده جهش قيمت نيستند.


